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 و بیم رودررویی با مردم قانون حجاب
ارزیابی کارشناسان از  سخن رئیس جمهوری درباره اجرای قانون عفاف و حجاب

سیاستمداران/ 1

ادامه سرمقاله

اتاق فکر وفاق تشکیل شود 
سیدرضا اکرمی، نماینده ادوار مجلس در گفت وگو 
با ایسنا، گفت: »دولت و شخص رئیس جمهور برای 
فراگیــر کردن وفــاق باید اتاق فکر جامعی داشــته 
باشــند تا از ظرفیــت کارآفرینان، مــردم و نخبگان 
دانشــگاهی، اقتصادی و اجتماعی از گرایش های 
سیاســی مختلف بهره ببرند. در این صورت خواهد 
توانست سهم بخش های خصوصی و تعاونی را از زیر 
۱۰ درصد بالا بکشند.« وی ادامه داد:»استانداران 
باید اجازه تشکیل اتاق فکر مستقل در استان خود 
و استفاده از ظرفیت های انسانی، فناوری و طبیعی 
برای نهادینه سازی همدلی و وفاق را پیدا کنند.« وی 
با اشاره به شعار سالی که گذشت تصریح کرد: »مقام 
معظم رهبری  ســال جــاری را ســال جهش تولید 
با مشــارکت عمومــی نامگذاری کردند، مســئولان 
اجرایی گــزارش دهند که بــرای اجرایی کردن این 
شــعار چقدر از ظرفیت مردم استفاده کردند؟ مگر 
امــکان دارد که نخبــگان و کارآفرینان  شــماری در 
سراسر کشور وجود داشته باشد و ظرفیت های آنان 

استفاده شود و کشور اینگونه نابسامان باشد؟«

 اظهارات عضو دفتر رئیسی 
درباره پرونده چای دبش 

مهــدی مجاهــد، حقوقــدان و معــاون دفتــر ابراهیم 
رئیسی درباره پرونده چای دبش در یادداشتی نوشت: 
»درخصوص پرونده چای دبش، آیت الله رئیسی از همان 
ابتدا بعد از بررســی های فــراوان و اخذ نظر تخصصی 
ضابط پرونــده )وزارت اطلاعات( و همینطور اطلاعات 
سپاه و بازرسی ویژه ریاست جمهوری به این نتیجه رسید 
که وزرای ایشان مرتکب جرم نشده اند و حتی عنوان ترک 
فعل دارای عنوان مجرمانه هم درخصوص ایشان صدق 
نمی کند. با این حال جنجــال نکرد، نظرش را علنی و 
پشــت بلندگو نگفت تا برداشت اختلاف بین قوا نشود 
و روند رســیدگی قضایی تا صدور حکم طی شود.« وی 
گفت: »گذر زمان و رسیدگی قضایی، صحت نظر شهید 
رئیسی را درخصوص پاک بودن وزرای دولت کاملًا اثبات 
کرد. اینکه حتی یک ریال محکومیــت چه از حیث رد 
مال و چه از حیث جبران خســارت در رأی صادره برای 
آقایان فاطمی امین و ساداتی نژاد وجود ندارد، دلیل بر 
همین مدعاست.« مجاهد تاکید کرد:»اما اینکه فسادی 
از دولت قبل شــروع شده و در دولت ایشان ادامه یافته 
است طبیعتاً کســی نباید دولت را به فساد متهم کند. 
دولت ها زمانی به فساد متهم می شوند که مدیران دولتی 
حامی مفسدین بوده باشــند. درخصوص این وزرا هم 
باید دید آیا مراجع قضایی بالادستی مانند دیوان عالی 
کشور هم معتقدند وزیری که حتی مجرم را نمی شناسد 
و با او کمترین ارتباطی  و توصیه ای برایش نداشته است، 

مجرم و مستحق حبس تعزیری است یا نه؟«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

دبیر گروه سیاست
سمیه متقی

مدرس دانشگاه 
و دکترای حقوق عمومی

سید محمدرضا متقی

»قانــون حجــاب را نمی توانم اجرا کنم چــون برای مردم مشــکل ایجاد 
می کنــد و مــن در مقابل  مردم نخواهم ایســتاد«. صحبتی کــه از جانب 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ایران از سوی جعفر قائم پناه مطرح شده 
و شاید حتی یادآور سخن محمد مصدق، نخست وزیر وقت و رهبر جنبش 
ملی شــدن صنعت نفت در مهرماه ۱۳۳۰ باشــد؛ زمانــی که نمایندگان 
مجلس جلسه اســتماع گزارش اخراج انگلیسی ها از شرکت های نفتی را 
ترک کردند و آن را از نصاب انداختند و دکتر مصدق به خیابان بهارســتان 
رفــت و برای مردم حاضر در میدان، زمانی که او را روی دســت بلند کرده 
بودند گزارش خود را قرائت کرد. مطلع ســخنرانی آن روزش این بود »هر 
جا مردم هســتند، مجلس همان جاســت«. امــا این دو جملــه، با وجود 
ارزشــمندی نظری، دارای شــیبی لغزنده در عرصه عمل هستند که اگر 
بدان دقت نشــود می تواند وجهه ای دیگر از خود نمایش دهد و زمینه ساز 

مخاطراتی خانمان برانداز باشد.

آیا قانون بد بهتر از بی قانونی ا ست؟ �
پیــش از ورود به هر تحلیلی لازم اســت در خصــوص این ضرب المثل 
سیاســی که یکی از مبانی کتاب لویاتان توماس هابز نیز بوده است موضع 
خود را مشخص کنیم؛ آیا واقعاً قانون بد بهتر از بی قانونی است؟ باید توجه 
داشــت این ضرب المثل بیانگر این ایده اســت که حتی یک قانون ناکامل 
و ناعادلانــه هم می تواند نقش مهمی در جلوگیــری از هرج ومرج ایفا کند 
و زمینــه ایجاد نظم را فراهم ســازد. بــدون وجود قانــون، جامعه به حالت 
بی نظمی کشیده می شود و هر فرد بنا به خواسته و توان خود عمل می کند و 
این شرایط زمینه ساز خشونت و آشفتگی است. بر این اساس هابز استدلال 
می کند که در حالت طبیعی )یعنی وضعیتی که هیچ قانونی وجود ندارد(، 
زندگی انسان ها »وحشــیانه، کوتاه و پر از ترس« خواهد بود. او باور داشت 
که حتی اگر قوانین کامل نباشند، وجود آنها یک چهارچوب و امنیت اولیه 
برای جامعه فراهم می کند. در مقابل مخالفان این نظریه استدلال می کنند 
که یک قانون بد ممکن اســت به اندازه یــا حتی بیش از بی قانونی مخرب 
باشد، زیرا قانون ناعادلانه می تواند به تداوم ظلم و سرکوب منجر شود. آن ها 
معتقدنــد که اگر قوانین بنیادین یک جامعه به جای ایجاد نظم، ناعدالتی 
را قانونی کنند، مردم ممکن اســت از تغییرات عادلانه و واقعی در سیستم 
بــاز بمانند. این وضعیت حتی می تواند اعتراضات و شــورش هایی را علیه 

آن قانــون ناعادلانــه برانگیزاند، که خود باعث ایجاد هرج ومرج می شــود. 
فیلســوفانی مانند ژان ژاک روسو قائل به این نظر هستند و تأکید دارند که 
اگر قوانین برخلاف اراده عمومی مردم باشــند، مشروعیت خود را از دست 
می دهند. وی معتقد است قوانین باید براساس قرارداد اجتماعی و با هدف 
رفاه جمعی تنظیم شوند و به جای آنکه حکومت انرژی و تلاش خود را صرف 

حفظ یک قانون بد کند، بهترین کار تغییر آن است.
در تکاپوهای این دو ایده، دو مکتب حقوقی نیز وجود دارند که در پاســخ 
به چیستی قانون به همین شکل پاسخ های به غایت متفاوت مطرح می کنند. 
  Functionalism یا اثبات گرایی حقوقی و دیگر Positivism یکی از این مکاتب
یا کارکردگرایی حقوقی اســت. ریشــه اصلی فلســفه  قانون اثبات گرایان در 
تمایزی است که در قرون وسطی بین احکام طبیعی و الهی و قانون پوزیتیو، 
وضعی و دنیوی )ius positum( در نظر گرفته می شــد. بر اساس این مکتب 
احکام الهی توسط خداوند صادر شده و لازم الاجراست و محل بحث نیست. 
قانون نیز مجموعه دستورات الزام آوری است که توسط شاه، دستگاه حکومت 
یا قوه مقننه صادر می شود. پس از عصر سکولاریزم در حکمروایی اروپا، این 
نــگاه، قانــون را منحصر به مراجع زمینی خود دانســت و رویکــرد الهی را از 
مجموعه مذکور خارج کرد و بر تعریف خود از قانون تأکید کرد )نظریه پردازان 
معاصر این رویکرد بر ابزارهای پیش از ایجاد قانون، مثل دموکراسی، انتخابات 
آزاد و امکان تغییر مسالمت آمیز قانون و قانون گذاران تاکید دارند اما در تعریف 

خود از چیستی قانون، همان نگاه را مطرح می سازند(.
در مقابل طرفداران کارکردگرایی حقوقی )از جمله آگوست کنت( معتقد 
هستند قاعده ای که از طرف حکومت وضع شده است، اگر در عمل متروک 
بماند و به طور واقعی در زندگی اجتماعی اثر نکند، آن را نباید در شمار قانون 
آورد و برعکس، قواعد ساخته شــده عرف که در عمل از طرف عموم رعایت 

در دوگانه حاکمیت قانون و حکمرانی با قانون:

آیا هر قانونی باید اجرا شود؟

»رئیس جمهور پزشــکیان امروز تاکید کردند. قانون عفاف و حجاب 
را نمی توانــم اجرا کنم چون برای مردم مشــکل ایجاد می کند و من 
در مقابل  مردم نخواهم ایســتاد.«  جعفر قائم پنــاه، معاون اجرایی 
رئیس جمهوری این متن را با مستند به بند 9 سیاست کلی نظام در 
حســاب کاربری اش در شبکه اجتماعی ایکس نوشته است. بندی 
کــه در آن »قابل اجرا بودن. معطوف بودن به نیازهای واقعی. جلب 
مشارکت حداکثری مردم.« از موارد آن است.  قائم پناه این مطلب را 
چندی پس از آن منتشر کرد که نمایندگان مجلس تندرو دوازدهم که 
به نظر می رسد در پی موفقیت شان در حذف عبدالناصر همتی، وزیر 
اقتصاد با استیضاح و محمدجواد ظریف، معاونت راهبردی با فشارها و 
ادامه بحث ها که در نهایت به استعفای او منجر شد، کمر همت بستند 
تا پزشکیان در پاسخ به مطالبات رای دهندگان به خود و شعارهایش 
ناکام بماند؛ در حرکتی جدید با جمع آوری امضا در طوماری خواهان 
تحمیل قانونی شدند، که چندی پیش رئیس جمهوری از عدم امکان 
اجرای آن گفته بود و در نهایت با پذیرش این موقعیت شورای عالی 
امنیــت ملی بر تعلیق آن حکم داد و هم محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس را از بحث ها بر ســر ابــلاغ و عدم ابلاغ آن نجــات داد و هم 

پزشکیان را به آنچه بر آن تاکید داشت، رساند. 
از همان زمان که موضوع تدوین لایحه »حجاب و عفاف« مطرح 
شــد و پس از آن تغییر و تحولی که با ممارســت مجلس یازدهم آن 
را از ۱5 ماده لایحه اولیه به 74 ماده قانون فعلی رســاند و به شــکل 
امروزی آن درآورد، بحث بر ســر این سوال که با توجه به رخدادهای 
سال های اخیر و وضعیت جامعه چه ضرورتی دارد که چنین قانونی 
در دســتور کار قرار گیرد؟ به میان آمد و بسیاری از جامعه شناسان 
و سیاســتمداران از تبعات و عواقب اجرای چنین قانونی با اشاره به 
افزایش نارضایتی ها در حوزه های مختلف، دودستگی ها و اختلافات 
در کنار افزایش فشار مالی به مردم سخن گفتند؛ )که در این زمینه 
با توجه به اینکه هنوز ابزار سرچ در اینترنت در اختیار مردم هست و 
فیلترکردن ها با فشار تندروها حداقل برای نشان دادن بی اختیاری و 
ناتوانی دولت زیادتر نشده؛ با کمی بالا و  پایین این هشدارها قابل 
بازیابی و مشاهده اســت( اما آنچه در همه این مدت تغییری نکرد 
تلاش و فشار جریانی بود که حتی از اقلیت بودن خود خبر دارند و 
به دنبال تحمیل نظر خود بر جامعه هستند. جالب آنجاست که پس 
از انتشار توئیت قائم پناه از سخن رئیس جمهوری درباره اجرای این 
قانون، هم تریبون ائمه جمعه در نمازجمعه هفته اخیر به اعتراض و 
انتقاد از مســئولان برای عدم اجرای این قانون پرداخته است و هم 
تجمعات اعتراضی بدون مجوز با همه تاکیدها برای دریافت مجوز، 
از سوی طیف تندرو برگزار شد. مثلًا سیدمجتبی میردامادی، امام 
جمعــه اصفهان با تاکید بر اینکــه »حدود ۲۶۰ نفــر از نمایندگان 

مجلــس طومــاری را برای اجــرای قانون عفاف و حجــاب به امضا 
رســاندند«، گفت:»در این راستا مسئولان باید توجه داشته باشند 
امروز امت انقلابی انتظار دارد که قوانین اســلامی و قانون حجاب 
اجرا شــود« یا سیدمحمدمهدی حســینی، امام جمعه البرز تاکید 
کرد:»چه کسی گفته حجاب اجباری؟ مگر می شود به حجاب اجبار 
کرد؟ چیزی که شــرع گفته خود افراد باید رعایت کنند. بحث ســر 
جامعه و محیط اجتماعی و روابط اجتماعی است. هر جامعه ای برای 
خود دســتوراتی دارد باید مقررات رعایت شــود به اسم اینکه قانون 
نداریم معطل کرده انــد. قانون قبل را که داریم. بحث حجاب به آن 
معنایی که دشمنان مطرح می کنند نیست.« و سیداحمد خاتمی، 
امام جمعه تهران هم که مثل همیشه با سخنان تند خود حکومت را 
خطاب قرار داده و گفته است:»برای چندمین بار صراحتاً می گویم 
مســئولان محترم حجاب رکن اصلی دین و نظام اسلامی است. در 
هفته گذشته دو کنسرت بی حجاب ها برگزار شد، این ها می خواهند 
کاری کنند حجاب فراموش شــود. تا خون در بدن داریم نخواهیم 
گذاشت این اتفاق بیفتد. ما فدایی قرآن و دین هستیم. مردم و همه 
کســانی که صدای مرا می شــوند از قوانین دینی حمایت خواهند 
کرد.« در کنار این سخنان که از پشت تریبون نمازجمعه در مخالفت 
با تصمیم ســران ســه قوه و شــورای عالی امنیت ملی مطرح شد؛ 
جمعیتی هم در قم و مشهد به خیابان آمدند و حتی عده ای جلوی 
خانه آیت الله عبدالله جوادی آملی رفتند و از ضرورت همراهی علما و 
مراجع با خود گفتند. در ویدئویی که از تجمع روبه روی خانه آیت آلله 
جوادی آملی منتشر شــده سخنران این تجمع در جمعی که شاید 
حدود ۲۰ نفر اســت، فریاد می زنــد »آمده ایم تا اتمام حجت کنیم؛ 
برخی از علمای ما که باید پشــتیبان جبهه انقلاب باشند، سکوت 
کرده اند« و تحصن کنندگان با سر دادن شعار هایی مانند »از سران 
سه قوه، ملت شده آزرده« به اعتراض علیه عدم ابلاغ قانون حجاب 
پرداختند. البته پیشــتر از این هم در نقاط مختلف تهران از فضای 
روبه روی مجلس گرفته تا کف خیابان ها و تجمعات خودرویی شاهد 
ایــن تلاش ها بودیم و هر بار هم با وجــود دادن فراخوان و تبلیغات 
مجازی تجمــع کم تراکم حامیان اجــرای این قانون اتفــاق افتاد. 
در روزهــای اخیر آنها که به خیابان آمدند، بــا برگزاری تجمع برای 
اعتراض به عدم ابلاغ قانون حجاب، به شــعار دادن علیه سران سه 

قوه و مسئولان پرداختند. 
حالا برگردیم به ســخن رئیس جمهور که گفته است:»در برابر 
مــردم نخواهم ایســتاد«؛ جمله ای که طبیعتاً در کشــورهایی با 
حکومت دموکراتیک و آن جوامعــی که از جمهوریت می گویند؛ 
انتظاری طبیعی اســت و بر اســاس آنچه کــه در نظام جمهوری 
اسلامی هم قرار بر تحقق است؛ چنین موضوعی طبیعتاً از جمله 
خواســته مردم است، اما چه بر سر کشــور ما آمده است؟ که این 
نگرانی برای رئیس جمهور وجود دارد. بر این اساس در این گزارش 
نه از سال 88 که به نوعی مواجهه مردم و حکومت موجب دلسردی 
بخش های قابل توجهی از جامعه درباره تحقق خواسته هایشان 
شــد، بلکه به حجاب به عنوان یک مقوله اجتماعی که  طی همه 
این ســال ها به موضوعی سیاسی بدل شــده  و اختلافات بر سر 
اجبــار یا عدم اجبار آن در اعتراضات ۱4۰۱ به اوج خود رســید و 
از آن پس تا به امروز نگاه و زیست متفاوتی در جامعه ایران پس از 

انقلاب ایجاد کرد، خواهیم پرداخت.
از همان ابتدای انقلاب درباره نوع پوشش زنان در بخشی 

از حاکمیت و جامعه اختلاف نظر بود؛ چنانچه بارها و بارها 1
به سخنان آیت الله سیدمحمود طالقانی درباره پوشش زنان پس از 
اعتراضاتــی کــه شــد، در رســانه ها پرداخته اند، که ایشــان اعلام 
کردند:»در مورد حجاب، اجباری در کار نیست.« اما در نهایت پس از 
درگذشت ایشان و در مسیر تثبیت انقلاب حجاب اجباری شد و در 
ابتدا چون تناســب جمعیت با حجاب مدنظر حاکمیت با جمعیت 
متفاوت از آن احتمالًا وجود داشته، اعتراضات بعدی شکل نگرفت.

در آستانه بر هم خوردن این توازن و تناسب به جای آنکه بر 
اســاس عرف جامعه و همسو با جریان موجود فضاسازی 2

شــاید برخی از چالش های پیش گفته را بتــوان با اراده 
صاحبان قدرت حل وفصل کرد؛ ولی برخی چالش های 
دیرپا هم هستند که به دلایلی قابل حل سریع نیستند 
و به زمان نیاز دارند. ســخنان آقای پزشکیان در مراسم 
امضای قرارداد فشــارافزایی مخازن گازی نشان داد که 
با ادامه وضع موجود نمی توان به وعده های داده شــده 
درباره حل مسئله انرژی در آینده نزدیک امید چندانی 
داشت. انرژی و برق کم بود، سال آینده به احتمال زیاد 
با مســئله کمبود آب هم مواجه خواهیم شد که ناشی 
از کاهش بارش ها در کشــور و تهران اســت. شیب تند 
تحــولات به خودی خود گرچه مهم و خطرناک اســت؛ 
ولــی هنگامی که بــا فقدان انســجام مدیریتی مواجه 
می شــود، خطرات آن دوچندان می شــود. امیدواریم 
مســئولان کشــور توجه کافی به ایــن وضعیت خطیر 
بنمایند و از شدت و حدت هرکدام به طور جدی بکاهند. 

همین امروز باید اقدام کنند، چون فردا هم دیر است.
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